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Ako sme to videli
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• 15

MM

• (…) Pri spomínaní je dobré mať na pamäti [dokonalosť ľudskej pamäti].

• 18

ŠH

• Aj za najhoršej situácie, aj keď je bezvýchodisková, a pre mňa bol komunizmus bezvýchodiskový, je
správne byť na strane pravdy. Lebo pre ľudí ako sme boli my, bolo dôležité, že sme mohli počuť Kryla,
vedieť o Kubišovej, Chramostovej, čítať Havla a vnímať Mikloška. Ak by títo odvážni ľudia neexistovali,
tak ak by aj komunizmus padol, kto by sa postavil do prvého radu? Je teda dôležité vždy, za každých
okolností, aj keď je to beznádejné, stáť za princípmi. Lebo keď raz tá možnosť zmeny príde, kľúčoví sú
odvážni ľudia, pripravení prevziať zodpovednosť.

• 30

MM

• (…) Mňa to niekedy až straší, aká presná a neúprosná vie byť intuícia. Jednoducho pozrieš a vidíš. Všetko
získavanie jednotlivých informácií a rozmýšľanie o nich akoby ani nebolo potrebné, na základe nejakých
až podvedomých pochodov sú ti odrazu veci jasné. Zradné pritom je, že mnohým ľuďom jasné nie sú
alebo síce jasné sú, ale úplne inak. Pre mňa boli preto vždy veľmi dôležití ľudia, ktorí videli veci rovnako
ako ja. Potvrdzovali mi, a to prakticky v každom jednotlivom prípade, že vidím svet v nejakom zmysle
prirodzene, aj keď ho mnohí vidia opačne.
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ŠH

• (…) Keď nemáš informácie, len intuíciu, môžeš byť ľahko manipulovaný a vlastne aj sebou samým okla-
maný. Poznám veľa príkladov, keď sa to deje, keď človek nepočúva fakty, len svoje pocity, a preto
sa s ním nedá pohnúť. To je pre zdravú verejnú diskusiu nebezpečné. Ale platí to aj naopak – keď máš
len informácie a nezapojíš do toho svoje vnútro, môžeš byť práve vhodne zoradenými informáciami
zmanipulovaný. Oboje je dôležité, informácie aj intuícia, ale aj ja dávam na prvé miesto intuíciu alebo
vnútorný hlas. S tým, že ak ho informácie spochybnia, musím byť otvorený k zmene.
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MM

• Keď klame úctyhodný človek v prospech zla, robí to zlo prijateľným pre mnohých ľudí, ktorí by ho inak
odmietli.

• 39

ŠH

• Československo sa mi spájalo s kultúrou, krásou a spoločným údelom. So Smetanom, Dvořákom, Ma-
sarykom, Škodovkou, Peroutkom, Havlom, Palachom, Hrabalom, Juklom s Krčmérym, Tatarkom, Mik-
loškom, bratmi Šťastnými, Belehradom 1976, Lasicom, Satinským. S umením prekonať sa, niečo urobiť,
niečo vycítiť, aj pretrpieť. A pre mňa rozdelenie Československa znamenalo, že toto všetko zahadzujeme.
Od Dvořáka po bratov Šťastných – a nahradzujeme to Slobodníkom. Nič pekné, citlivé, len tuposť a moc.
Preto som bol odporca mečiarovskej Slovenskej republiky. Ja som ju vtedy videl ako krajinu stvorenú
z lži, nenávisti a primitivizmu. Vnímal som to tak, že nahrádzame to najlepšie z nás tým najhorším –
a v tom budeme žiť.

• 39

ŠH

• Stačí sa pozrieť, kam sa vtedy presunuli všetci eštébáci, slaboduchí spisovatelia, poddanskí novinári
a mnohí komunisti. Zhrčili sa okolo HZDS.

• 44

MM

• Kňažko založil novú tradíciu. Každý, kto vtedy alebo neskôr odchádzal od Mečiara – a bolo ich postu-
pom času požehnane – tvrdil, že Mečiar sa zmenil až tesne pred jeho odchodom. Podľa všetkých bol
Mečiar až dovtedy úplne v poriadku, zmenil sa až pred konfliktom s najnovšími odídencami. Každý mu
pritom vyčítal presne to isté, čo všetci ostatní. HZDS vyprodukovalo v priebehu ďalších rokov desiatky
objaviteľov večne nového faktu, že Mečiar klame.

• 54

ŠH

• Únos bola jedna z hlavných chýb HZDS. Mohli kradnúť, mohli klamať, ale únos človeka? Vtedy sa začal
pád HZDS. Touto absurdnou chybou, ktorá mala spôsobiť, že cez syna zdiskreditovaný Michal Kováč už
nebude prezident. Bola to fatálna chyba, ktorá ale bola nevyhnutná. Ich spôsob rozmýšľania a vládnutia
k tomu priamo viedli.

• 57

ŠH

• (…) keď počúvame istý typ politikov, tých bývalých z HZDS alebo tých dnešných zo Smeru, je úplne
jedno, čo hovoria. Oni neveria na pravdu, nevážia si ju a nevážia si ani svojich voličov. Preto namiesto
počúvania slov a čítania programov je oveľa dôležitejšie zistiť, čomu naozaj veria, kým naozaj sú. Lebo
nie z ich rečí o národe, štáte či sociálnom cítení, ale z ich skutočného vnútra sa napokon zrodia ich činy
– korupcia, násilie, únos a napokon aj prostredie, ktoré umožní vraždu.

• 60

MM
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• Tí vyšetrovatelia únosu aj vraždy prinášali výraznú nádej nielen tým, že sa objavili, ale aj tým, čo z toho
vyplývalo. Oni totiž celkom jasne ukazovali, že čestných a odvážnych ľudí tu ešte stále musí byť veľmi
veľa. Pretože to nemôže byť len šťastná náhoda, že pri vyšetrovaniach najťažších Mečiarových a Lexo-
vých zločinov to opakovane dostanú práve tí niekoľkí čestní policajti. Bolo jasné, že ich musí byť oveľa
viac a že mečiarovci napriek obrovskej snahe jednoducho nemajú políciu dostatočne pod kontrolou.

• 67

ŠH

• (…) [V roku 1997] Markíza dávala v televíznych novinách shot z narodenín Mikuláša Černáka. Predstav
si to z dnešného hľadiska – mnohonásobný vrah a priznaný šéf mafie má v najsledovanejšej televízii
medailónik. O rok neskôr sa uskutočnil akýsi boj o Markízu, ktorý bol aj bojom o demokraciu, ale
prostredie Markízy v skutočnosti charakterizoval už vtedy ten Černákov medailón. To prostredie sa ne-
skôr úplne prezradilo, keď po roku 2002 začali ísť proti ministrovi vnútra Vladovi Palkovi. A ten to vtedy
priamo vo vysielaní Markízy povedal: „Veď vy kopete za mafiu!“. Pôsobilo to pre mnohých ako prisilné
slová, no dnes riešime, či Rusko chcel dať zabiť spoluvlastníčku Markízy. To je ten istý Rusko, tá istá
Markíza.
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MM

• Keď sa človek pozrie na to, čo robili mečiarovci dovtedy, tak je až nepochopiteľné, že po referende ne-
zmarili aj voľby. Prečo to neurobili? Ja si myslím, že v tom zohral nezanedbateľnú úlohu Mečiarov nar-
cizmus. Ten chlap nebol ani zďaleka machiavelistický technológ moci. Podľa mňa to bol v prvom rade
psychicky chorý človek, patologický narcis, ktorý si volebnými víťazstvami ukájal nejaké silné vnútorné
potreby. Mne sa vždy zdalo, že on nechcel byť len vodca, on chcel byť milovaný vodca. Ak je to tak, po-
tom nepotreboval volebné víťazstvo len ako prostriedok k upevneniu moci, ale aj ako svoju dávku drogy.
Klesajúca popularita mohla u neho vyvolať ešte intenzívnejší hlad po takej dávke a kvalitnú drogu mohli
poskytnúť len nezmanipulované voľby. Neviem, či to zohralo nejakú úlohu, ale vždy som si myslel, že
nás pred Mečiarom do istej miery zachránila jeho psychická porucha.

• 71

ŠH

• Politici tohto typu, či sú z HZDS, alebo zo Smeru, neveria na slobodné médiá, len na percentá. Veria, že
všetci sú predajní a v skutočnosti zaplatení. Takto vnímajú svet.

• 96

MM

• V každom fachu existujú uznávaní a vplyvní ľudia, a ak chceš robiť reformu, musíš mať už na začiatku
na svojej strane nadkritické množstvo takýchto ľudí.

• 102

MM

• Oficiálne je (…) [EÚ] projekt založený na tom, čo si praje väčšina, ale v skutočnosti sa to často chová
skôr ako nejaký úradnícky projekt. Úradníci pritom majú často pocit, že v integrácii treba postupovať
podstatne rýchlejšie, než si to želá väčšina obyvateľov. Jedným zo základných znakov Európskej únie
je podľa mňa netrpezlivosť, ktorá robí celú vec oveľa krehkejšou, než by bolo nutné. Európske národy
majú za sebou komplikovanú históriu plnú vojen, zrád, krívd a nedôvery – ak má vzniknúť pevná únia,
musíme im dať čas. Ak to budeme urýchľovať, vytvoríme úniu štátov so silnými xenofóbnymi stranami.
A potom sa budeme čudovať, keď niektoré štáty z takej únie vystúpia.
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MM

• Keď majú idioti idiotské názory, nie je na tom nič zvláštne. Ale keď začnú mať idiotské názory inak
rozumní ľudia, (…) tak to zvláštne je. A väčšinou to má progresívny charakter. Už vtedy som tušil, že
ich tento typ uvažovania dovedie k úplne strašným kotrmelcom. Keď sa to neskôr potvrdilo, prinies-
lo mi to istý typ intelektuálneho uspokojenia. Ten fakt, že svetu rozumiem aspoň natoľko, že občas
dokážem predvídať budúci vývoj. To intelektuálne uspokojenie je však príliš často vykúpené emocionál-
nym sklamaním. Ak človek predpovedá, že veci dopadnú zle, veľa radosti mu naplnenie tých pred-
povedí neprináša.
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ŠH

• Jedna z vecí, ktorú na nás najviac neznášam, je mentálna provinčnosť. Akože my sme malá krajina,
a preto hlavne hľaďme na to, ako zo všetkého vyťažiť. Kým budeme mať z EÚ eurofondy, tak sme
bezmyšlienkovite za Lisabon. Veď to je úplná poddanskosť. My si vlastne o tom, ako má vyzerať EÚ,
nič nemyslíme. My si len myslíme, že je to zatiaľ pre nás výhodné.
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MM

• Byť v EÚ znamená byť súčasťou Západu. A Západ to je veľké množstvo najlepších vecí, aké kedy človek
vymyslel: sloboda človeka, úcta k jednotlivcovi, úcta k právu, veda, vzdelanie a veľa ďalších správnych
a cenných vecí. (…) Západ je zároveň ochrana pred Východom, ktorý síce nie je peklo, ale v mnohom
predstavuje ohrozenie spomínaných dobrých vecí, najmä slobody a práva. Takže ja som úplne jedno-
značne za pevnú EÚ a za naše členstvo v nej.
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ŠH

• Katolícka cirkev (…) potenciál z roku 1989 – vykúpený utrpením, prenasledovaním a väznením – úplne
premrhala. Sokol a Korec sa nevymedzili proti Slotoví ani Mečiarovi, naopak, podporovali ich. Keď
Mečiar prijal deklaráciu zvrchovanosti, zvonili kostoly. Cirkev sa nezastala ani ľudí ako je Fero Mikloško,
ktorí pred rokom 1989 organizovali legendárnu Sviečkovú manifestáciu. Celý svoj život dali v prospech
cirkvi, no pre cirkevných hodnostárov bol bližší Mečiar.

• 153

ŠH

• (…) [Odvolanie Bezáka] bol spor medzi slobodou a poslušnosťou k mocenskému poňatiu kresťanstva.
Bolo jasné, že odvolanie je krivda, no napriek tomu v časti katolíckej verejnosti prevážila takáto posluš-
nosť. Niektorých dôležitých katolíkov som sa vtedy pýtal na zmysel poslušnosti. A všetci mi povedali, že
nesmieš byť poslušný, ak vidíš, že sa niekomu deje zlo. Vtedy je poslušnosťou voči láske zastať sa človeka.
A to aj vtedy, keď sa tým dostaneš do rozporu s biskupmi, alebo rovno s pápežom. Koncept poslušnosti,
ktorý tu prevážil, je ale celkom iný. Je to koncept poslušnosti voči moci, ktorá pokojne obetuje jednotliv-
ca, aby sa neprišlo na jej majetkové a iné hriechy. (…) Odvolanie Róberta Bezáka a následne reakcie
hierarchie a časti veriacich boli pre mňa najsmutnejšou vecou, ktorá sa tu od roku 1989 stala v katolíckej
cirkvi.

• 170

ŠH
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• Šíriť kresťanstvo mocou? To nefunguje a nikdy nefungovalo. Ani za Konštantína, ani počas križiackych
výprav, ani dnes. Mocou môžeš šíriť všeličo, aj takzvané kresťanské zákony, aj tie o rodine a interrup-
ciách. Tým však nešíriš kresťanstvo, ale jeho úbohú, zúženú, moralistickú karikatúru.

• 190

ŠH

• Na konzervatívnejšom a katolíckejšom Slovensku vyhrala liberálna kandidátka nie preto, že je liberálna,
ale preto, že je úprimná a uveriteľná. Pre všetky budúce kultúrne vojny je to poučné.
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